



جامعة دمشق

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم علم الاجتماع

التغيرات الاجتماعية وانعكاسها على انحراف الأحداث في ظل الحرب على سورية  
(دراسة ميدانية للأحداث الجانحين بمركز الملاحظة في محافظة اللاذقية)  
أطروحة مقدمة لنيل درجة دكتوراه في علم الاجتماع

إعداد الطالبة

هبة اسماعيل

إشراف الأستاذ المساعد الدكتورة

هناء برقاوي

العام الدراسي

2024/ 2023

تعدّ التغيّرات الاجتماعيّة حقيقة دائمة تشهدتها المجتمعات، الأمر الذي عايشه المجتمع العربي السوري خلال سنوات الحرب بتحوّلات طالت معظم أنساقه بمظاهر وآثار مختلفة على مختلف المستويات بمن فيهم الأفراد. وتكاد تكون تلك التغيّرات أكثر وضوحاً لدى الأفراد الأصغر سناً، كالأحداث الذين عكسوا بأنواع الجرائم التي ارتكبوها وأعدادها مظهراً جديداً لتحوّل سلبي ارتبط بفترة الحرب ومتغيّراتها بشكل عام والاجتماعية على وجه خاص. الأمر الذي أكدته نتائج دراسة إيمان عبود حيث وضحت أنّ وجود الجرائم التي يقوم بها الأشخاص الخطرون لدى الأحداث يعود إلى البيئة التي يعيش فيها الحدث، والمفاهيم والقيم التي استقاها منها. من هنا فإنّ دراسة تأثير التغيّرات الاجتماعيّة على انحراف الأحداث يعدّ من المواضيع المحوريّة الهامة التي تستحقّ التعمّق بها وتحليلها.

**أهداف الدراسة:** 1- التعرف على أهم العوامل الحقيقيّة لانحراف الأحداث بمركز الملاحظة في ظل الحرب على سورية، وما حقيقة اعتبارهم ضحية التغيّرات الاجتماعيّة التي تحيط بهم. 2- الكشف عن حقيقة مشكلة انحراف الأحداث (مركز الملاحظة نموذجاً)، وانعكاسها على الاستقرار المجتمعي للمجتمع العربي السوري. 3- التوصل لنتائج تفيد في رصد واقع الأحداث من حيث السمات الديمغرافيّة (العمر، السن، الجنس، مستوى التعليم، مكان السكن) والمتغيّرات الاجتماعيّة (النزوح الإجباري، التغيّر في التركيب الأسري، الحرمان من التعليم، انخفاض مستوى المعيشة، البطالة) في مركز الملاحظة باللاذقية. 4- تقديم مقترحات عملية الطابع قد تفيد وضع خطط من شأنها تعزيز انتماء الأحداث للمجتمع العربي السوري.

**تساؤلات الدراسة:** تتمثل مشكلة الدراسة في التساؤل الرئيسي التالي:

ما تأثير التغيّرات الاجتماعيّة (الحرمان من التعليم، انخفاض مستوى المعيشة، النزوح الإجباري، التغيّر في بعض أنساق البناء الاجتماعي) على انحراف الأحداث بمركز الملاحظة في اللاذقية؟ ويتفرع عنه التساؤلات الفرعيّة التالية: 1- ما علاقة انحراف الأحداث بمركز الملاحظة في اللاذقية بالتغيّرات الديمغرافيّة لأفراد مجتمع الدراسة؟ 2- ما علاقة انحراف الأحداث بمركز الملاحظة في اللاذقية بالتغيّرات الاجتماعيّة؟ 3- ما علاقة التهجير باختلاف ترتيب أنواع جرائم الأحداث؟ 4- ما تأثير الحرب على اختلاف أنواع جرائم الأحداث (دراسة إحصائيّة مقارنة بين أنواع جرائم الأحداث بمركز الملاحظة في اللاذقية قبل الحرب من 2004 ولغاية 2010 وأنواعها خلال الحرب من 2011 ولغاية 2024) 5- ما تأثير الحرب على اختلاف عدد جرائم الأحداث (دراسة إحصائيّة مقارنة بين عدد جرائم الأحداث بمركز الملاحظة في اللاذقية قبل الحرب من 2004 ولغاية 2010 وعددها خلال الحرب من 2011 ولغاية 2024)

**منهجية الدراسة:** اقتضت طبيعة الدراسة الحاليّة استخدام المنهج الوصفي التحليلي؛ "لاهتمامه بوصف الظواهر والوقائع التي يقوم بدراستها بدقة، وذلك من خلال جمع الحقائق والمعلومات والملاحظات الخاصّة بها، وقد لا تقتصر هذه البحوث على مجرد جمع البيانات وتبويبها، ووصف الواقع أو تشخيصه، وإنما تمضي إلى تقرير ما ينبغي أن تكون عليه الظواهر موضوع البحث.

**الأساليب الإحصائية:** للحصول على النتائج بعد الانتهاء من تطبيق أدوات الدراسة جرى إدخال البيانات إلى الحاسوب تمهيداً لمعالجتها والحصول على النتائج باستخدام البرنامج الإحصائي ال (SPSS) فاستخدمت الباحثة الأساليب الإحصائية التالية: اختبار الثبات والصدق، الإحصاءات الوصفية لمتغيرات البحث الممثلة بعبارات الاستبيان والتوزيعات التكرارية النسبية، اختبار الفروق باستعمال INDEPENDENT T TEST، اختبار التباين ( ONE WAY ANOVA) لمقارنة الفروق.

**النتائج العامة للدراسة:** يوجد علاقة ذات دلالة إحصائية بين التهجير واختلاف ترتيب أنواع جرائم الأحداث، توجد فرق ذات دلالة إحصائية بين متوسط درجات أفراد الدراسة على استبانة التغيرات الاجتماعية تبعاً للتغير في بعض أنساق البناء الاجتماعي للحدث الجانح.

# **Social Changes and their Impact on Juvenile Delinquency in Light of the War on Syria**

## **(A Field Study of Juvenile Delinquents at the Observation Center in Lattakia Governorate)**

Social changes are a permanent reality witnessed by societies, which the Syrian Arab society has experienced during the war years with transformations that have affected most of its systems with different manifestations and effects at various levels, including individuals. These changes are almost more evident among younger individuals, such as juveniles who reflected in the types and numbers of crimes they committed a new aspect of a negative transformation associated with the war period and its changes in general and social changes in particular. This was confirmed by the results of Iman Abboud's study, which showed that the existence of crimes committed by dangerous individuals among juveniles is due to the environment in which the juvenile lives, and the concepts and values he has acquired from it. Hence, studying the impact of social changes on juvenile delinquency is one of the important pivotal topics that deserve to be explored and analyzed. Study objectives: 1- Identify the most important real factors for juvenile delinquency at the observation center in light of the war on Syria, and the truth of considering them victims of the social changes surrounding them. 2- Revealing the truth about the problem of juvenile delinquency (the observation center as a model), and its impact on the social stability of the Syrian Arab society. 3- Reaching results that are useful in monitoring the reality of juveniles in terms of demographic characteristics (age, age, gender, level of education, place of residence) and social variables (forced displacement, change in family structure, deprivation of education, low standard of living, unemployment) in the observation center in Lattakia. 4- Providing practical proposals that may be useful in developing plans that would enhance the belonging of juveniles to the Syrian Arab society. Study questions: The study problem is represented in the following main question: What is the impact of social changes (deprivation of education, low standard of living, forced displacement, change in some social structure patterns) on juvenile delinquency in the observation center in Lattakia? The following sub-questions branch out from it: 1- What is the relationship between juvenile delinquency in the

observation center in Lattakia and the demographic variables of the members of the study community? 2- What is the relationship between juvenile delinquency in the observation center in Lattakia and social changes? 3- What is the relationship between displacement and the different types of juvenile crimes? 4- What is the impact of war on the different types of juvenile crimes (a comparative statistical study between the types of juvenile crimes at the observation center in Lattakia before the war from 2004 to 2010 and their types during the war from 2011 to 2024) 5- What is the impact of war on the difference in the number of juvenile crimes (a comparative statistical study between the number of juvenile crimes at the observation center in Lattakia before the war from 2004 to 2010 and their number during the war from 2011 to 2024) Study methodology: The nature of the current study required the use of the descriptive analytical method; "For his interest in describing the phenomena and facts that he studies accurately, by collecting facts, information and observations related to them. This research may not be limited to merely collecting and classifying data, describing or diagnosing reality, but rather proceeds to determine what the phenomena that are the subject of the research should be. Statistical methods: To obtain the results after completing the application of the study tools, the data was entered into the computer in preparation for processing it and obtaining the results using the statistical program (SPSS). The researcher used the following statistical methods: Testing stability and validity, descriptive statistics for the research variables represented by questionnaire phrases and relative frequency distributions, testing differences using INDEPENDENT T TEST, and testing variance (ONE WAY ANOVA) to compare the differences.

General results of the study: There is a statistically significant relationship between displacement and the difference in the order of the types of juvenile crimes. There is a statistically significant difference between the average scores of the study individuals on the social changes questionnaire according to the change in some patterns of the social structure of the juvenile delinquent.

Damascus University

Faculty of Arts and Humanities

Department of Sociology



# **Social Changes and their Impact on Juvenile Delinquency in Light of the War on Syria**

**(A Field Study of Juvenile Delinquents at the Observation Center in  
Lattakia Governorate)**

**A Thesis Submitted for a PhD in Sociology**

**by**

**Heba Ismail**

**Supervise by**

**Dr. Hanaa Barqawi**

**Associate Professor**

**Academic year**

**2023/2024**